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Názory odborníků se různí. Do summitu BRICS v Jižní Africe
zbývá velmi málo času. Připomínám, že se uskuteční 22. – 24.
srpna. Program bude velmi široký. Jednou z plánovaných témat
k diskusi je kolektivní měna BRICS. Konverzace o takové měně
podle odborníků začala již v roce 2018 .
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Diskuse o této problematice v odborné komunitě se prudce
zintenzivnila po 22. červnu loňského roku, kdy prezident Ruské
federace  Vladimir Putin  ve svém pozdravu účastníkům obchodního
fóra BRICS řekl: „  Otázka vytvoření mezinárodní rezervní měny na
základě koše měn našich zemí se vypracovává .“ Na podporu této
myšlenky se brzy vyslovil brazilský prezident  Luiz Inácio Lula da
Silva . O otázkách možného designu měny BRICS se diskutovalo a
stále se diskutuje.

Letos se objevilo velké množství publikací (v Rusku i v zahraničí),
které diskutovaly o opci měny BRICS založené na zlatě. Tuto
možnost podporuje fakt, že všechny členské země skupiny mají
poměrně velké zásoby drahého kovu. Zde jsou nejnovější údaje
Světové rady pro zlato o velikosti oficiálních zlatých rezerv (ke konci
1. čtvrtletí 2023 tun): Ruská federace – 2,299; Čína – 2,011; Indie –
787; Brazílie – 130; Jižní Afrika – 125. Celkem pro pět zemí – 5 352
tun. V žebříčku zemí z hlediska zásob zlata je Rusko na pátém
místě, Čína je na šestém a Indie je na devátém místě. Z hlediska
produkce drahého kovu je na prvním místě na světě Čína, za ní
následuje Rusko. Do první desítky zemí produkujících zlato patří
také Jižní Afrika (8.) a Brazílie (10.). Zdálo by se, ne špatné
předpoklady pro organizaci emise společné zlaté měny BRICS.

Existuje však mnoho „ale“, které vyvolávají pochybnosti o tom, že
projekt zlaté měny BRICS se může uskutečnit. O některých „ale“
obecného charakteru (což brání vytvoření jednotné měny BRICS v
jakékoli verzi) jsem  již psal  v článku „  Měna BRICS – „projekt“
nebo „projekt“? Připomínám: země BRICS jsou mezi sebou málo
propojeny geograficky i ekonomicky, obchod se neuskutečňuje
zejména mezi nimi, ale se Spojenými státy a ostatními zeměmi
„kolektivního Západu“. Toky zboží a kapitálu ze tří vedoucích zemí
bloku (ČLR, Indie a Ruska) s Jižní Afrikou a Brazílií jsou mizivé. A v
rámci prvních tří zemí nejsou tyto toky vyrovnané (zejména v Rusku
s Čínou a Indií). Už není třeba říkat, že vztahy mezi Čínou a Indií
jsou velmi napjaté. K tomu, abychom mohli začít seriózně diskutovat
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o zavedení jednotné měny, je třeba vykonat gigantickou práci na
obchodní a hospodářské integraci členských zemí skupiny. Dovolte
mi připomenout vám důležitý historický precedens. V rámci zemí
socialistického tábora byla zavedena jednotná nadnárodní měna –
převoditelný rubl. Stalo se tak 1. ledna 1964.

V každém případě by platidlem BRICS nemělo být zlato. Říkají o tom
všichni seriózní odborníci. V první řadě je třeba věnovat pozornost
skutečnosti, že v historii neexistovaly žádné případy zavedení zlaté
nadnárodní měny. Převoditelným rublem v RVHP nebylo zlato, v
rámci EHS nebyla zlatem ani společná měna „ecu“. Konečně, euro v
rámci EU také není zlatou měnou.

Po druhé světové válce byl americký dolar zlatý. Na mezinárodní
konferenci v Bretton Woods v roce 1944 se rozhodlo o zavedení
zlatého dolarového standardu. Národní měna „americký dolar“ měla
současně vykonávat funkce mezinárodních peněz. Za tímto účelem
byl americký dolar navázán na zlato. Za prvé, toto navázání bylo
vyjádřeno v paritě tvrdého zlata americké měny – 35 dolarů za
trojskou unci drahého kovu. Za druhé, dolar byl navázán na oficiální
zlaté rezervy USA. Druhé navázání zahrnovalo volnou výměnu
amerického dolaru za zlato z rezerv Fort Knox.

Jak dlouho však vydržel standard zlatého dolaru? Za prvé, plně
funkční byl až od konce 50. do začátku 60. let minulého století. V
této době se obchodní bilance USA změnila z kladné na zápornou. A
teprve od té doby americké dolary začaly opouštět Spojené státy ve
významném množství a hromadily se v jiných zemích. A už v
polovině 60. let ho zahraniční držitelé „zelené knihy“ začali aktivně
prezentovat americkému ministerstvu financí, přičemž za to
požadovali drahý kov. Každý si dobře pamatuje, jak francouzský
prezident  de Gaulle  předložil několik miliard amerických dolarů na
výměnu za zlato. Po de Gaullovi Spojené státy pod různými
záminkami nikomu nevydaly zlato z rezerv Fort Knox. A 15. srpna
1971 prezident  Richard Nixon  nahlas oznámil, že Amerika
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„dočasně“ zastaví konverzi zlata na americké dolary. Amerika se
bála, že držitelé „zelené knihy“ rychle promrhají americké zlaté
rezervy (na začátku 70. let to bylo téměř 10 000 tun).

Je jasné, že k následnému oživení výměny dolarů za zlato nedošlo.
A v lednu 1976 se na mezinárodní konferenci na Jamajce rozhodlo
zrušit standard zlatého dolaru a nahradit jej standardem papírového
dolaru. De iure standard zlatého dolaru existuje již asi čtvrtstoletí. A
de facto? Ne více než pět let, v první polovině 60. let.

Poučení ze standardu zlatého dolaru je tedy mimořádně jednoduché:
země, která zavádí zlatou měnu, je v nejisté pozici. Snaží se,
spoléhaje se na zlato, dramaticky zvýšit postavení a důležitost své
měny, ale zároveň riskuje, že ztratí své zlaté rezervy velmi rychle. Je
jasné, že pokud země BRICS vymyslí a zavedou vlastní kolektivní
zlatou měnu, ztratí své zlaté rezervy mrknutím oka. V nejlepším
případě se toto zlato přesune do trezorů bank a společností v
zemích BRICS. A s největší pravděpodobností může zlato jít nad
rámec BRICS. Například v americkém Fort Knox.

Kromě těchto rizik má však projekt zlaté měny BRICS také mnoho
technických zádrhelů. Vyvstává například otázka: kde a jak bude
uloženo zlato, které kryje měnu BRICS? Zůstane v trezorech, které
momentálně hostí, nebo bude centrálně uložen? V odborné
veřejnosti se dokonce ozývá tato možnost: zlato zemí BRICS by se
mělo soustředit na území nějaké neutrální země. A tato země se
nejčastěji nazývá Švýcarsko. Nejjemnější slovo pro tento druh
nápadů je „fantazie“.

Dnes, jak jsem uvedl výše, má Rusko obchodní nerovnováhu s
Čínou a Indií. Rusko hromadí jüany a rupie ve svých rezervách a
našim obchodním partnerům to zcela vyhovuje. Je
nepravděpodobné, že budou rádi, pokud budou muset do Ruska
posílat zlato, aby pokryly své obchodní deficity. Mimochodem, v Číně
platí neoficiální zákaz vývozu drahého kovu ze země. Přísná
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omezení na vývoz zlata existují iv Indii. Na rozdíl od Ruska (z něhož
proudí většina vytěženého zlata), Čína a Indie prosazují důslednou
politiku akumulace drahého kovu, a to i prostřednictvím jeho dovozu.

Informační zdroj International Man uveřejnil  20. července
letošního roku článek  Is the Gold Standard Coming Back? Doug
Casey o jménu BRICS kryté zlatem . Doug Casey  je americký
ekonom volného trhu a autor několika finančních bestsellerů.
Mimochodem, je zastáncem zlatých peněz. Navíc iv radikálnějším
provedení – ne v podobě papírových (elektronických) bankovek
podložených drahým kovem, ale v podobě přímého použití fyzického
kovu a vyjádření cen v gramech (uncích) zlata. Kritizuje projekt zlaté
měny BRICS z jiného úhlu: „Samozřejmě, na začátku bude nová
měna nominálně kryta zlatem – jak by to mělo být, protože žádná z
těchto vlád si navzájem nevěří. Který z nich však může být pověřen
skladováním a výkupem zlata? Nikdo. Takže na začátku může být
všechno v pořádku, ale nakonec se všechno rozpadne .“

Obecně, z kterékoli strany přijdete, existuje jen jeden závěr: zlatá
měna BRICS není projekt, ale „projekt“ (tj. myšlenka je prakticky
nerealizovatelná). Dokonce jen měna BRICS (ne zlato) je „projekt“.
Měly by se prodiskutovat a prozkoumat další možnosti. Jedná se o
možnosti související s používáním národních měn ve vzájemném
obchodu. Také obnovení bilaterálních a multilaterálních clearingů (ty
byly v minulém století mimořádně oblíbené nejen v zemích
socialistického bloku, ale také na Západě a mezi rozvojovými
zeměmi). Prvořadý význam není vytvoření nějaké nové měny, ale
zlepšení plateb a zúčtování mezi členskými zeměmi BRICS.
Dokonce i předsedkyně Ruské banky  Elvira Nabiullina , která by se
podle jejího postavení mohla zdát být nadšencem nové měny,
opatrně promluvila: „Vyžaduje to souhlas mnoha stran, není to vůbec
jednoduchý projekt  .“ Dodal, že podniky nyní potřebují jednotný
platební systém. Pozn. editora: Nabiulinu a její měnovou a úvěrově-
úrokovou politiku kritizuje Pjakin z důvodů jejího nepříznivého vlivu
na ruskou ekonomiku a průmysl.

https://internationalman.com/articles/is-the-gold-standard-coming-back-doug-casey-on-the-brics-gold-backed-currency/
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Mimochodem, ještě v nultých letech (krátce po vzniku skupiny
BRICS) se již v rámci skupiny začalo diskutovat o otázce vytvoření
alternativního systému k SWIFT. Od té doby bylo při vytváření
takového společného systému pro všechny země BRICS dosaženo
téměř nulového pokroku. Rusko vytváří svůj vlastní systém,
nazývaný SPFS (systém finančních zpráv), Čína vytváří svůj vlastní
(CIPS); Nedávno Indie také oznámila svou alternativu k SWIFT.

Mnozí  říkají , že projekt zlaté měny BRICS je „fantazie“. Natalya
Milchakova  , vedoucí analytička společnosti Freedom Finance
Global, říká: „ Podle západních médií může být na summitu BRICS v
srpnu letošního roku oznámeno vytvoření jednotné měny aliance
kryté zlatem. Dříve brazilský prezident mluvil o důležitosti vytvoření
společné měny na takových principech. Jeho výskyt je však podle
nás málo pravděpodobný. Od kolapsu Bretton Woods systému se
žádné zemi na světě ani žádné mezistátní alianci nepodařilo vytvořit
měnu krytou zlatem . 

Ale  Alexey Murashev , zakladatel rizikové investiční společnosti, 
říkal  upřímněji: „  Když uslyšíte, že se vytvoří nějaký druh měny na
základě zlatého standardu nebo že rubl bude navázán na zlatý
standard, pak s pravděpodobností 99,9% vás hra potírá “.

Proč se o tématu zlaté měny BRICS tak aktivně diskutuje v
členských zemích BRICS i mimo skupinu? Podle  několika
 odborníků jde o politickou či propagandistickou akci. Zde je
například tento názor: „ Jediný skutečný význam jednotné měny
BRICS je propaganda. Pokuste se zatlačit na USA a Evropu, aby
uplatňovaly méně sankcí souvisejících s používáním jejich jmen.
Zajímá se o to Rusko a Čína. A další země by s radostí přijaly
americké vyslance, kteří by je za malé výhody přesvědčili, aby se
vzdali myšlenky nové měny .“

Hezky pozdravuji. 
 Juraj Režo alias notorickyobcan

https://www.banki.ru/news/daytheme/?id=10987987
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https://dzen.ru/a/ZK0XYZHi1hHputW9
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